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UTVIKLINGSPLAN FOR ØYER KULTURSKOLE 2014-2025 
 
 

Saksbehandler:  Jon Arne Johansen Arkiv: 146  
Arkivsaksnr.: 14/522    

 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 
8/14 Fordelingsutvalget 14.05.2014 
3/14 Komite 1 11.06.2014 
4/14 Komite 1 20.08.2014 
5/14 Komite 1 27.08.2014 
6/14 Komite 1 24.09.2014 
85/14 Formannskapet 14.10.2014 
7/14 Komite 1 12.11.2014 
85/14 Kommunestyret 27.11.2014 
 
 
 
 

 Utviklingsplan for Øyer kulturskole 2015 – 2025 

 Høringsuttalelser:  
- Eldrerådet          –  4.9.2014 – sak 10/14. 
- Ungdomsrådet – 24.9.2014 – sak 4/14. 
- Rådet for mennesker med nedsatt funksjonsevne – 24.09.14 – sak 9/14. 
- Tretten musikkforening datert 30.11.14 (etter utlegging) med komite 1 sine 

kommentarer. 
Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 
 

 Ksak 09/129 «Øyer kulturskole – status og utfordringer», vedtatt 17.12.09 

 Kommuneplanens samfunnsdel 2014 – 2025 

 Sentrale styringsdokumenter, «Kulturutredningen 2014» og rammeplan for 
kulturskolen 

 
Saksutredning: 
Innledning 
Utviklingsplanen for Øyer kulturskole 2010 – 2014 er stort sett innfridd pr. 2014. 
Det ligger et stort potensiale i videre utvikling av Øyer kulturskole. Kulturskolens tilbud 
utgjør et meget viktig tilskudd til barn og unges fritidstilbud, og med det mestringsfølelse. 
Øyer kulturskoles ambisjoner om å være et tilbud fra vugge til grav oppfyller også 
kommunens mål om å styrke det generelle folkehelsetilbudet. 
 
Kulturskoleplanen ble tildelt Komite 1 der Arnfinn Gillebo ble utnevnt til saksordfører. 
Kulturskolerektor Jon Arne Johansen ble saksbehandler. Det har blitt avholdt 3 møter i 
komiteen samt at saksordfører og saksbehandler har hatt møter med flere 
virksomhetsledere i kommunen. 
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Formannskapet fattet i sak 85/14 (møte 14.10.14) følgende vedtak. 

1. Formannskapet slutter seg til foreliggende Utviklingsplan for Øyer kulturskole 2015-
2025 og vedtar å legge planen ut til offentlig ettersyn. 

2. Gjennomføring av tiltak i planen styres av prioriteringer i økonomiplan og 
årsbudsjett. 

 
Om planen, innhold og prioriteringer 
Den foreliggende plan for Øyer kulturskole bygger på følgende planverk; 

- Ksak 09/129 «Øyer kulturskole – status og utfordringer» 

- Kommuneplanens samfunnsdel for Øyer 2014 – 2025 

- Rammeplan for kulturskolen «Mangfold og fordypning»  

- Andre lokale og sentrale styringsdokumenter 

 
 
Kulturskoleplanen bygger på følgende tre hovedmålsettinger; 

- Kulturskolen er en skole for livslang læring med opplærings- og opplevelsestilbud innenfor 

ulike kunstuttrykk. 

- Kulturskolen er et kompetansesenter for hele kommunen. 
- Kulturskolen gir alle som ønsker det et tilbud 

 
Videre tas det stilling  til  hvordan disse målsettingene kan oppnås i et tidsperspektiv som 
strekker seg til 2025.  
 
Vurdering:  
 
Til innstillingsmøtet i K1 forelå følgende innspill fra rådmannen: 
Rådmannen viser til at spesielt de tiltakene denne planen åpner for i samarbeid med andre 
virksomheter, støtter godt opp under mål og strategier i kommuneplanens samfunnsdel. Det 
er en stor folkehelseffekt i et godt kulturtilbud. Kommunens økonomiske situasjon er 
derimot anstrengt, for å få til en ytterligere satsing innenfor kulturskolen er det nødvendig å 
se kommunen som en helhet. Satsing på kultur og fysisk aktivitet er et tverrsektorielt tiltak 
for tidlig innsats og bedret folkehelse og midler til denne satsingen må komme fra 
helseområdet. Rådmannens innspill i økonomiplanprosessen vil være å omdisponere midler 
fra kommunehelsetjenesten. Øyer kommune bruker relativt mye midler pr innbygger på 
kommunehelsetjenesten i forhold til landsgjennomsnittet og Lillehammer. I henhold til 
Fylkesmannens kommunebilder 2013 ligger kommunen innenfor denne tjenesten ca. kr  800 
pr innbygger over landsgjennomsnitttet. Med en befolkning på ca. 5.000, tilsier dette at 
kommunen bruker ca. 4 millioner mer til denne tjenesten enn landsgjennomsnittet. 
Rådmannen vil peke på at det vil være tjenlig å omprioritere midler til forebygging og 
samtidig gjennomføre nødvendige omstillinger innenfor helseområdet.  
 
 
Komite 1’s vurdering: 
Komite 1 viser til at mål og strategier i foreliggende plan støtter godt opp under tilsvarende i 
kommuneplanens samfunnsdel. Realisering av tiltak i planen gir dermed viktige bidrag til 
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måloppnåelse av kommunens overordnede plandokument. Den største satsingen vil skje 
gjennom tilbud i samarbeid med andre virksomheter. Fellesnevneren for disse tiltakene er 
forebygging og tidlig innsats som er viktige strategier for å bedre folkehelsen. Folkehelse 
handler om livskvalitet for den enkelte og god samfunnsøkonomi for kommunen. Satsing i 
henhold til foreliggende plan øker Øyer kommunes attraktivitet – «Lev i Øyer».  
 
I hht Kommunebarometeret 2013 bruker Øyer kommune relativt lite midler på 
kulturområdet. Komite 1 er åpne for å omdisponere midler i økonomiplanprosessen for å 
følge opp utviklingsplan for Øyer Kulturskole 2015 – 2025. 
 
 
 
Komite 1s Innstilling: 
1. Kommunestyret vedtar foreliggende Utviklingsplan for Øyer kulturskole 2015 – 2025. 

2. Gjennomføring av tiltak i planen styres av prioriteringer i økonomiplan og årsbudsjett.   

 

 

 
 
 
Sveinar Kildal Jon Arne Johansen 
Rådmann 
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SAMARBEID MELLOM KOMMUNE OG 3. SEKTOR 
 
 

Saksbehandler:  Frode Fossbakken Arkiv:   
Arkivsaksnr.: 14/521    

 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 
7/14 Fordelingsutvalget 14.05.2014 
4/14 Komite 2 11.06.2014 
5/14 Komite 2 15.09.2014 
7/14 Komite 2 15.10.2014 
92/14 Formannskapet 04.11.2014 
86/14 Kommunestyret 27.11.2014 
 
 
Vedlegg: 
Ingen  
 
Andre saksdokumenter (ikke vedlagt):  
Stortingsmelding nr. 39 (2006-2007) «Frivillighet for alle»  
IRIS-rapport «Kommunenes samhandling med frivillig sektor», 2007 
Lev i Øyer! Kommuneplanens samfunnsdel 2014 – 2025  
Rusmiddelpolitisk plan 2014 – 2017  
Kommunedelplan for omsorgstjenester 2010 – 2030  
Kulturplan 2001 – 2004  
Kommune 3.0, presentasjon fra Skanderborg kommune, Danmark 
 
Sammendrag: 
Øyer kommunes samhandling med 3. sektor må organiseres bedre. Gjennom en 
modernisering av foreningsregisteret kan kontakten med foreningslivet forenkles og 
forbedres. Øyer kommune må jobbe for å inngå likeverdige avtaler med foreningslivet, slik at 
gjensidige interesser blir ivaretatt. Øyer kommune må se på samarbeidet med Øyer/Tretten 
Frivillighetssentral, med tanke på å styrke samhandlingen med foreningslivet gjennom 
frivillighetssentralen.  
 
Kommuneplanens samfunnsdel 2014 – 2025 legger opp til tettere samarbeid med 3. sektor, 
og det kan være hensiktsmessig å bruke metodikken bak Medarbeiderskap og Kommune 3.0 
for å få til en god integrering på dette området. Samhandlingen med 3. sektor vil i framtiden 
bli av ennå større betydning for samfunnsutviklingen. Behovet for en plan for samhandling 
med frivilligheten blir større, og det anbefales en utredning av dette i samband med ny 
Kulturplan i 2015. 
 
Saksutredning: 
Innledning  
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Fordelingsutvalget gav i møte 14.5.14 komite 2 følgende mandat: «Kommunens samarbeid 
med 3. sektor utredes, spesielt med tanke på forbedring av foreningsregister, 
samarbeidsavtaler, og en vurdering av de totale økonomiske rammer».  
 
I møtet 11.6.14 ble Steinar Grimsrud oppnevnt som saksordfører. Saksbehandler er 
kultursjef Frode Fossbakken. 
 
Kommunen yter tjenester innenfor en bred variasjon av tilbud, mye er lovpålagt og noe er 
mer av samfunnstjenstlig karakter. Innenfor de samfunnstjenstlige tilbudene støter 
kommunen ofte på parallelle tilbud fra frivillige lag, foreninger og interesseorganisasjoner. 
Det dreier seg om kulturtilbud, folkehelsetilbud og annet. Vi ser det som meget viktig at 
kommunen her trår varsomt fram, slik at det frivillige engasjementet ikke reduseres – 
samtidig som kommunens engasjement også skal ivaretas. Også innenfor lovpålagte tilbud 
vil det være krysningspunkt med frivilligheten, hvor samarbeidet krever enda mer.  
 
Med mange foreninger innenfor en mengde virkefelt er det en utfordring å holde god nok 
oversikt. Kommunens foreningsregister er i dag basert på manuell innhenting av 
opplysninger, og inneholder altfor mange feil. Her bør en se på en løsning hvor 
organisasjonene selv oppdaterer informasjonen, samtidig som noe informasjon kan hentes 
fra annen elektronisk kommunikasjon, f.eks. søknader på kulturmidler.  
 
I den grad kommunen skal samarbeide med 3. sektor bør slikt samarbeid reguleres med 
hensiktsmessige avtaler. Her må vi se på om de avtalene vi benytter i dag holder mål, og 
undersøke hvilke andre løsninger som benyttes andre steder.  
 
Frivilligheten i kommunale planer  
Samarbeidet med 3. sektor kommer tydelig til uttrykk gjennom ulike kommunale planer. 
Kommuneplanens samfunnsdel 2014-2025 har bl.a. barn og unge og folkehelse som 
gjennomgående tema – begge disse områdene blir i mange sammenhenger ivaretatt av 
frivillig foreningsliv. Under tema bygd- og tettstedsutvikling er levende lokalsamfunn et mål, 
og stimulering av frivillige lag og foreninger en av strategiene. Under tema oppvekst, helse 
og livskvalitet er frivilligheten medvirkende strategier for å oppnå bl.a. sunne holdninger og 
tidlig innsats gjennom hele livsløpet, inkluderende og mangfoldig lokalsamfunn, og barn og 
unges mestringsfølelse. Under tema samfunnssikkerhet og beredskap fokuseres det på å 
involvere frivillige organisasjoner i forebygging, for å nå målet om sikker og god 
gjennomføring av krisehåndtering. Dette er videre formalisert i beredskapsplanen.  
 
I rusmiddelpolitisk plan 2012 - 2016 trekkes det veksler på frivillige organisasjoner i samband 
med utvikling av gode møteplasser for barn og unge, samt samarbeid med spesifikke 
organisasjoner i forhold til kultur og holdninger. Her trekkes det også frem viktigheten av å 
videreutvikle samarbeidet med 3. sektor gjennom dialogarenaer og samarbeidsavtaler, med 
mål om å legge bedre til rette for deltakelse og integrering i både sosial- og 
folkehelseperspektiv.  
 
I kommunedelplan for omsorgstjenester 2010 – 2030 trekkes frivillig innsats og 
Frivillighetssentralen fram som et viktig forebyggende tiltak. Der vektlegges også 
samarbeidet med bl.a. pårørendeforeninger.  
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Gjeldende kulturplan (2001 – 2004) tar opp viktigheten av den lokale identitet som skapes 
gjennom et aktivt kultur- og foreningsliv. I et eget kapittel omtales det frivillige kulturlivet 
som grunnleggende for kommunens attraktivitet i forhold til bl.a. tilflytting og 
næringsutvikling. Det fremheves også her viktigheten av tydelige samarbeidsplaner og 
forutsigbar økonomi gjennom bl.a. kulturmidler. Denne planen skal revideres i løpet av 2015, 
og en plan for samhandling med frivilligheten innarbeides i dette planarbeidet.  
 
 
 
St. meld 39 (2006-2007) 
Stortingsmelding 39, Frivillighetsmeldingen, beskriver hvordan frivillig sektor har spilt en 
betydelig rolle i utviklingen av demokratiet og oppbyggingen av det moderne norske 
velferdssamfunnet. Ordet dugnad ble i 2004 kåret til Norges nasjonalord, og det sier en del 
om hvilken stilling frivilligheten har i Norge. Det mangler likevel en samlet frivillighetspolitikk 
i kommunen, og vi må se på hvilken rolle frivillige virksomheter kan og bør spille. Målet er å 
sikre utviklingen av et levende samfunn ved å etablere nært samarbeid med frivillige 
organisasjoner.  
 
Det norske samfunnet er blitt beskrevet som lik en fjøskrakk – på 3 bein. Det holdes oppe av 
3 pilarer; offentlig, privat og frivillig sektor. Alle er selvstendige og unike, men gjensidig 
avhengig av hver andre; tar du bort et bein, faller alt sammen. Tall fra Frivillighets- og 
folkehelsekonferansen i april 2014 sier at 48 % av Norges befolkning deltar i frivillig arbeid 
(36 % av minoritetsbefolkningen deltar). Dette tilsvarer 115 000 årsverk – 101 milliarder 
kroner i ubetalt arbeid. Til sammenligning utfører industrien i Norge betalt arbeid for 179 
milliarder kroner.  
 
Kommunale virksomheter har et omfattende, men varierende kontaktmønster med frivillig 
sektor. De er også i ulik grad opptatt av å legge til rette for denne kontakten. I en 
undersøkelse utført av International Research Institute of Stavanger (IRIS) for Kommunal- og 
regionaldepartementet i 2007, «Kommunenes samhandling med frivillig sektor», kommer 
det fram at det er kulturområdet som har tettest kontakt med frivillig sektor. Ifølge 
undersøkelsen samarbeidet kulturvirksomhetene i et gjennomsnitt på ca. 55 prosent med 19 
forskjellige typer av frivillig innsats. Det vil si for noen typer av frivillighet som 
kulturforeninger og idrettslag/ idrettsråd samarbeider nesten alle kommuner, mens 
samarbeidsprosenten med andre typer frivillig innsats, slik som selvhjelpsgrupper og ad hoc 
aksjoner/lokale mobiliseringsinitiativ er betydelig lavere. Grunnskolen samarbeider i 
betydelig grad med mange typer av frivillig innsats, blant annet med kultur, idrett og 
vokseninnsats for barn og ungdom (som for eksempel leksehjelp) og barnehager drevet i 
frivillig regi.  
 
Kontaktmønsteret for de kommunale virksomhetene har en profil som henger naturlig 
sammen med deres arbeidsområde. Sosialsektoren har eksempelvis mye kontakt med 
selvhjelpsgrupper og helse- og omsorgsinstitusjoner drevet i frivillig regi, samt mye 
samarbeid med humanitære og sosiale organisasjoner, samt livssyns- og 
innvandrerorganisasjoner. Kommunenes samarbeidsformer med lag og organisasjoner er 
langvarige og til dels institusjonaliserte. Initiativ til samarbeid kommer fra både kommunal 
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og frivillig side. Av virksomhetskategorier er det særlig innen sosial, næring og kultur at 
kommunen relativt sett er mest aktiv når det gjelder å ta initiativ overfor frivillig sektor. 
Innen teknisk sektor er det i hovedsak frivillig sektor som er den mest aktive part.  
 
Barn og unge er viktige i kommunens frivillighetsorientering, både når det gjelder 
tradisjonelle barne- og ungdomsorganisasjoner og samarbeid med mindre formaliserte 
grupperinger av barn og ungdom. I den kategorien der det er lavest samarbeidsomfang 
finner man samarbeid med institusjoner innen helse og omsorg eller barnehage og SFO, 
samt selvhjelpsgrupper og mindre formaliserte fritids- og aktivitetsorienterte 
voksengrupper. Prosentandelen av kommunene som oppgir at de samarbeider med 
innvandrergrupper er også lav. Frivillig sektor mottar tilskudd fra kommunene, både 
prosjekttilskudd og grunn- og driftstilskudd. Idrett og kultur er særlig fremtredende som 
tilskuddsmottakere. Også humanitære og sosiale organisasjoner mottar betydelig økonomisk 
støtte.  
 
Store kommuner og kommuner med relativt lite frie inntekter per capita tenderer å 
samarbeide med frivillig sektor om drifts- og utviklingsoppgaver. Mindre kommuner og 
kommuner med mer romslighet når det gjelder frie inntekter synes i henhold til 
undersøkelsen å trekke frivillig sektor mer inn i deltakelse og beslutninger. Videre viser 
undersøkelsen at de kommunene som har mest fokus på frivillig sektor og 
frivillighetspolitikk, er de som oftest trekker frivillig sektor med i sammenheng med 
koordinering, mål- og planarbeid.  
 
IRIS-undersøkelsen konkluderer med at det er en bred kommunal interesse for å samhandle 
med frivillig sektor gjennom et bredt og variert samarbeid og et mangfold av 
samarbeidsformer. Alle kommunale virksomheter samarbeider med frivillig virksomhet, 
særlig gjelder dette kultur og til dels grunnskole, sosial og næring. Ad hoc og samarbeid om 
enkeltsaker er en viktig samarbeidsform, men fastere former for samarbeid er også mye 
utbredt. Dette gjelder særlig medvirkning i planprosesser, deltakelse i kommunale 
utviklingsprosjekter, deltakelse i utvalg, styrer og råd samt ansvar for eller supplement til 
driftsoppgaver. Det ser også ut til at de nye formene av mer uformell frivillighet er i ferd med 
å vinne noe større plass, særlig på feltene omsorg, barn og ungdom. 
 
Øyer 
Samarbeid med Øyer/Tretten Frivillighetssentral vil være av stor betydning for videre 
utvikling av hele frivillighetsarbeidet. Frivillighetssentralen har i dag kontorplass på 
Aktivitetssenteret på Tretten, og flere av aktivitetene holdes på Tretten samfunnshus. Det 
har vært lagt fram tilbud om kontorplassering i samlokalisering med folkebibliotekfilialen på 
Tretten samfunnshus, men dette har så langt ikke blitt realisert. Med en slik lokalisering ville 
frivillighetssentralen få en enda nærmere tilknytning til virksomhetene Kultur og Helse og 
familie.  
 
I den grad samarbeidet mellom frivillig og offentlig sektor er regulert gjennom avtaler må 
kommunen sørge for likeverdighet. Det er verken ønskelig eller hensiktsmessig at kommunal 
tjenesteyting skal erstattes av frivillig virksomhet, ei heller skal kommunal virksomhet 
fortrenge frivillighet og idealisme. Målet er å skape forutsigbarhet og respekt begge veier. 
Samtidig er samarbeidsformene mellom de ulike kommunale virksomhetene og de ulike 
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frivillige organisasjonene så forskjellige at det ikke har noe for seg å forsøke å lage en fast 
avtalemal. Målet må være at samhandlingen mellom kommunen og frivilligheten reguleres, 
men uten noen form for intervensjon. Likeverdighet i avtaleform skal utvikle samhandlingen, 
ikke begrense.  
 
Kommunens fremtidige utvikling 
Kommuneplanens samfunnsdel 2014 – 2025 legger til grunn et mer utviklet samarbeid med 
frivillige lag og foreninger. Om en ser for seg dette i en større sammenheng kan Øyer 
kommune trekke erfaringer fra et slikt utviklingsarbeid som har blitt gjennomført i Danmark i 
forbindelse med kommunereformen der. De har utarbeidet en strategisk tilnærming de har 
valgt å kalle Kommune 3.0, som skal føre fram til et langt sterkere samarbeid mellom 
innbygger, og politisk og administrativt kommunenivå. Alle skal bidra til å skape et bedre 
lokalsamfunn, og kommunens fagfolk skal få mer rom til å jobbe med sitt fag. Dette er 
utfordrende tankegang, men med den utviklingen vi ser ellers i samfunnet kan dette være 
den rette måten å møte framtiden på. Rådmannen ser også denne utviklingen som en 
naturlig videreføring av Medarbeiderskaps- og LedMed-metodikken som allerede er innført i 
Øyer kommune. Kommune 3.0 vil være i tråd med visjonen Lev i Øyer, hvor målet er å skape 
et mer robust lokalsamfunn hvor alle deler av samfunnet er med og tar ansvar. Dette er en 
omfattende omstillingsprosess, men også en metode som gradvis kan implementeres i 
enkeltstående kommunale virksomheter og på ulike fagfelt som involverer enkelte frivillige 
organisasjoner.  
 
Foreningsregister  
Øyer kommune har en stor utfordring i å holde god nok oversikt over aktive lag og 
foreninger i kommune. Dagens foreningsregister er basert på en innsamling av data fra noen 
år tilbake, og oppdatering skjer når ny informasjon meldes inn til kommunen. Dette 
medfører at det er altfor stor feilmargin i registeret. Øyer kommune ønsker nå å opprette en 
elektronisk løsning hvor foreningene selv er ansvarlig for å legge inn og oppdatere 
informasjon. Dette registeret kan videre kobles mot andre elektroniske løsninger i det 
kommunale systemet; som f.eks. søknad om kulturmidler og aktivitetskalender. Håpet er at 
dette skal føre til bedre kommunikasjon i alle retninger, og at det skal lette tilgangen til 
andre elektroniske tjenester, som f.eks. aktivitetskalender.  
 
Tilskudd 
Øyer kommune støtter det frivillige foreningslivet på ulike måter. Over budsjettet for Helse 
og Familie støttes Frivillighetssentralen med kr. 120 000 (2014-tall), samtidig mottar de 
øremerket statstilskudd på drøyt kr. 230 000. Virksomhet kultur støtter gjennom ulike 
kultur- og idrettsmidler i størrelsesorden kr. 315 000, til ca 95 aktive lag og foreninger. Det 
ytes også en betydelig støtte gjennom subsidiert husleie og delvis fritak for husleie til lag og 
foreninger i kommunale lokaler. I tillegg ytes det en betydelig støtte gjennom praktisk arbeid 
for tilrettelegging og veiledning i ulike prosesser. Dette anslås til å dreie seg om 1-2 årsverk 
alle virksomheter samlet sett.  
 
Tilskuddsportalen 
Øyer kommune har tidligere abonnert på en tjeneste som heter Tilskuddsportalen. Denne 
portalen gir tilgang til en kategorisert oversikt over mulige tilskuddsordninger som både 
kommunal og frivillig virksomhet kan nyte godt av. Tjenesten ble likevel i sin tid ansett å 
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være for kostnadskrevende i forhold til utbyttet, og abonnementet ble avsluttet etter 3-4 år i 
2010. I forbindelse med denne utredningen har vi undersøkt prisnivået på nytt, og vil 
vurdere om opprettelse av et nytt abonnement kan være fornuftig. Det er også et ønske 
blant virksomhetslederne til å se på nytt hvordan vi best mulig kan utnytte en slik 
portaltilgang, som kan være med på å finansiere utgiftene ved tilgangen. 
 
Kostnaden beløper seg til kr. 20 500 i etableringskostnad, og kr. 50 400 i årlig 
abonnementskostnad, dette dekker da tilgang både for kommunal virksomhet, og for 
frivillige lag og foreninger med postadresse i Øyer. Tjenesten gir tilgang til ca 3000 
tilskuddsordninger, kategorisert etter emne/formål, som til sammen forvalter opp mot 100 
milliarder kroner årlig. En slik løsning kan bare forsvares om alle ansatte som kan ha nytte av 
det har tilgang til portalen, og vi ser også helst at vi kan gi lag og foreninger tilgang. På lengre 
sikt kan det være aktuelt å se på om en slik tilgang kan opprettes som et mulig 3:1-
samarbeid i Lillehammerregionen, uten at en eventuell stordriftsfordel er undersøkt i denne 
utredningen. 
 
 I tillegg vil vi påpeke at gjennom en økt satsing på samarbeid med frivillig sektor vil på sikt 
behovet for en frivilligkoordinator kunne melde seg. En slik stilling vil gjøre avstanden 
mellom offentlig og frivillig innsats kortere og enklere.  
 
Vurdering:  
Øyer kommune må se nærmere på hvordan samarbeidet med 3. sektor organiseres. Både i 
form av til enhver tid oppdatert oversikt over kontaktpersoner og virkefelt for de ulike 
organisasjonene, og bedre samarbeid på de ulike feltene med sammenfallende interesser.  
Målet med tettere eller tydeligere samarbeid med frivillig sektor er ikke bare verdien av de 
tjenestene eller oppgavene de løser, men like mye den helsebringende effekten slik arbeid i 
seg selv medfører. Følelsen av å gjøre noe som har betydning for andre er i seg selv 
folkehelsefremmende. Per Fugelli har definert helse med følgende formel: Helse = 
Befolkning x Kultur x Politikk2. Den lokalpolitiske viljen til å tilrettelegge for frivillig innsats 
spiller minst like stor rolle som summen av befolkningens vilje til innsats og samfunnets 
holdning til frivillig arbeid.  
 
Kontakten med 3. sektor ivaretas av flere kommunale virksomheter pr. i dag, og det anses 
som riktig at dette opprettholdes på samme måte også i framtiden. Nærheten til fagligheten 
og tjenestene som ytes er viktig for å kunne følge opp et godt samarbeid i alle ledd. 
Likeverdige samarbeidsavtaler og avtaleformer anses likevel å være viktig, for på den måten 
og best mulig legge til rette for lik frivillig deltakelse i samfunnslivet.  
 
Oppfølging av visjonen Lev i Øyer gjennom den tankegangen som er presentert i danskenes 
Kommune 3.0 vil være en offensiv måte å møte den fremtidige kommuneutviklingen på. Sett 
i sammenheng med den metodikken som er benyttet i Medarbeiderskap og LedMed, kan 
dette bli et sterkt verktøy. Det krever mye innsats av både kommuneadministrasjon, 
politikere og innbyggere, men vil også gi mye igjen. 
 
Om Øyer kommune har som mål å styrke samhandlingen med 3. sektor, vil det være 
avgjørende å ha lagt gode rammevilkår for samarbeid. Det anbefales derfor at en plan for 
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samhandling med frivilligheten i Øyer kommune innarbeides i planarbeidet med ny 
Kulturplan, som skal startes opp i løpet av februar 2015.  
 
 
Komite 2s forslag til innstilling: 
 
1. Et effektivt foreningsregister skal være i drift innen utgangen av 2014. 
2. Samarbeidet med Øyer og Tretten frivillighetssentral vitaliseres og nye 

samarbeidsarenaer prøves ut. 
3. Tankegangen og metodikken bak «Kommune 3.0» innføres gradvis i 

kommuneorganisasjonen for derigjennom å styrke samhandlingen med 3. sektor i tråd 
med visjonen «Lev i Øyer».  

4. Samhandling med frivillige lag og foreninger i Øyer kommune utredes som del av 
kulturplanen der arbeidet planlegges startet opp i februar 2015. 

5. Frivilligkoordinator og abonnement på «Tilskuddsportalen» er vurdert. Med 
utgangspunkt i kommunens anstrengte økonomi følges ikke dette opp nå. 

 
 
 
Magna Hølland Skogli Steinar Grimsrud 
Komiteleder Saksordfører 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet den 04.11.2014 sak 92/14 
 
Behandling: 
Enstemmig som Komite 2s innstilling. 
 
Formannskapets innstilling: 
1. Et effektivt foreningsregister skal være i drift innen utgangen av 2014. 
2. Samarbeidet med Øyer og Tretten frivillighetssentral vitaliseres og nye 

samarbeidsarenaer prøves ut. 
3. Tankegangen og metodikken bak «Kommune 3.0» innføres gradvis i 

kommuneorganisasjonen for derigjennom å styrke samhandlingen med 3. sektor i tråd 
med visjonen «Lev i Øyer».  

4. Samhandling med frivillige lag og foreninger i Øyer kommune utredes som del av 
kulturplanen der arbeidet planlegges startet opp i februar 2015. 

5. Frivilligkoordinator og abonnement på «Tilskuddsportalen» er vurdert. Med 
utgangspunkt i kommunens anstrengte økonomi følges ikke dette opp nå. 
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ØKONOMI- OG HANDLINGSPLAN 2015 - 2018 OG BUDSJETT 2015 
 
 

Saksbehandler:  Annikken Reitan Borgestrand Arkiv:   
Arkivsaksnr.: 14/1437    

 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 
91/14 Formannskapet 04.11.2014 
87/14 Kommunestyret 27.11.2014 
 
 
Vedlegg: 

1. Økonomiplan og handlingsplan 2015-2018, av 28.10.2014 
2. Budsjett 2015 med følgende vedlegg: 

a. Eiendomsskatt: To lister over eiendommer som skal ha fritak etter § 7a 
b. Beregningsgrunnlag for tilskudd til ikke-kommunale barnehager 2015 
c. Kommunale gebyrer og betalingssatser 

 
 
Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

1. Virksomhetenes konsekvenser av planrammer for 2015 
2. Utkast til virksomhetsplaner for 2015 
3. Diverse underlagsmateriell fra Kommunal og moderniseringsdepartementet, 

Fylkesmannen i Oppland, Kommunene Sentralforbund med flere. 
4. Kommunebarometeret for 2013 
5. Kommunebilder for Lillehammer – regionen 
6. Andre redegjørelser som er lagt fram i løpet av prosessen. 

 
Sammendrag: 
Kommunestyret vedtar balansert økonomi- og handlingsplan 2015-2018 og årsbudsjett for 
2015 etter at formannskapets innstilling har vært lagt ut til offentlig ettersyn i 14 dager. 
 
Formannskapet innstiller økonomi- og handlingsplan for 2015-2018 og detaljert budsjett for 
2015. Budsjett for 2015 er basert på politiske vedtak i 2014, samt realitetene i dagens 
økonomiske situasjon for Øyer kommune. Det fremlegges et stramt budsjett med 2, 0 % 
netto driftsresultat og et investeringsbudsjett for perioden som binder opp en vesentlig 
andel av kommunens driftsinntekter til renter og avdrag. 
 
Saksutredning: 
 
Det henvises til den samlede økonomi- og handlingsplan- og budsjettdokumentasjonen, hvor 
det er gitt en grundig analyse av kommunens situasjon.  
 
Økonomi- og handlingsplan 2015 - 2018 
For å bedre sammenhengen mellom Øyer kommunes nye kommuneplan og det øvrige plan- 
og styringssystemet er den framlagte økonomi- og handlingsplanen bygd opp noe forskjellig 
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fra tidligere, også med ny tittel. Dokumentet redegjør for hovedtrekkene i den planlagte 
virksomheten i Øyer de kommende fire år. Handlingsdelen gir en verbalbeskrivelse av 
prioriterte tiltak og aktiviteter, og økonomiplanen for det tilhørende budsjett for fireårs-
perioden, fordelt på drift og investeringer. Til slutt i dokumentet er resultatmål for 2015, 
som konkretiserer de mål kommunen skal jobbe mot i kommende år. Dette danner igjen 
grunnlagt for de enkelte virksomhetsplaner. 
 
Årsbudsjett 2015 
Kommunens netto driftsinntekter (til fordeling drift) er for 2015 249 millioner kr. Dette er en 
reduksjon fra 2014 på ca 3,5 millioner kr. Det forventes en vekst i kommunens samlede 
inntekter på ca 6,6 millioner kr. Lønns- og prisveksten for 2015 (kommunal deflator er 3 %) 
er alene kostnadsberegnet til 7,9 mill kr. Det er i forslag til statsbudsjett lagt opp til en økt 
satsning knyttet til helsestasjon/skolehelse, rusomsorg/psykisk helse og fleksibelt barne-
hageopptak. Totalt sett vil det si en underdekning på 1,8 millioner kr. 
 
I tillegg bindes en økt andel av midlene opp i rente- og avdragsutgifter til investeringer. 
Dette betyr et økt press på utgiftsnivået i kommunens virksomheter.  
 
Det foreslås at kommunen fortsetter å satse for å utvikle tilbudet til innbyggere og nærings-
livet, slik at Øyer kommune utvikler seg til å bli en mer attraktiv bo- og landbrukskommune 
og turistdestinasjon. 
 
Økonomiske handlingsregler 
For å sikre soliditeten i kommunens økonomi er det innført to handlingsregler for den 
økonomiske planleggingen framover: 
 

1) Handlingsregel #1 – Resultat 
 

Regel #1: Kommunen skal ha 3 % netto driftsresultat 
Handlingsregel #1 innebærer at netto driftsresultat, det vil si resultat FØR bruk og 
avsetninger til fond, skal være minimum 3 %. Økonomiplanen gir netto driftsresultat 2,0 % i 
2015, 2,2 % i 2016, 2,2 % i 2017 og 2,3 % i 2018. 
 

2) Handlingsregel #2 – Driftskonsekvenser av investeringer 
 

Regel #2: Renteutgifter og avdrag skal alltid være under 10 % av brutto driftsinntekter. 
Handlingsregel #2 innebærer at renteutgifter og avdrag fratrukket kalkulatoriske renter og 
avskrivninger fra virksomhet vann og avløp skal begrenses til 10 % av brutto driftsinntekter. 
Økonomiplanen innebærer en utvikling fra 9,5 % i 2015 til 10 % i 2018. Dette er et høyt nivå 
som på sikt må reduseres. 
 
Nye tiltak i planperioden: 
Det er begrenset handlingsrom for nye tiltak i planperioden. Prisvekst og lønnsvekst er lagt 
inn som forutsatt. Det samme er helårsvirkning av aktuelle budsjettjusteringer foretatt i 
2014, blant annet justeringer vedtatt i tertialrapportene. I tillegg er rammekutt vedtatt i 
tidligere budsjettår videreført. Det er i forslag til statsbudsjett for 2015 lagt inn en rekke 
korrigeringer som har effekt på virksomhetene. Det største tiltaket er ordningen med 
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kommunal medfinansiering som er foreslått avviklet. Dette betyr at rammen til pleie og 
omsorg er redusert med 5,8 millioner kr. 
 
Rådmannen har i sin innstilling også foreslått følgende: 

1. Det ble i budsjettbehandlingen for 2014 vedtatt styrking av rammen til barnehage i 
ett år. Andelen til kommunale barnehager er på kr 680.000, tilsvarende til finansier-
ing av de ikke-kommunale barnehagene på kr 570.000. Rådmannen foreslår at denne 
styrkingen videreføres. Dette for å opprettholde en bemanning som fortsatt ligger 
noe under den anbefalte normen for bemanning. Rådmannen mener at ytterligere 
kutt på barnehage ikke vil være forsvarlig. 
 

2. Det er lagt inn midler til kjøp av voksenopplæring etter nedleggelse av Øyer lærings-
senter i størrelsesorden 1,5 millioner kr per år. Midlene er plassert på helse- og 
familietjenesten. 
 

3. For virksomhet BAG videreføres rammen til kommunalt planarbeid på 2014 – nivå i 
ytterligere to år for å holde tak i prosessen med kommunedelplan for Øyer Sør. Dette 
er et viktig planarbeid for videre utvikling av Øyer kommune. 
 

4. Det er lagt inn en stilling til regionalt samarbeid om næringsutvikling med virkning fra 
1.1.2016 i tråd med regional næringsplan (K-sak 72/14). Dette beløper seg til kr 
700.000. Det forutsettes at Øyer kommunes bidrag til Øyer næringsråd på kr 120.000 
utgår når dette er effektuert. Rådmannen har ikke funnet rom for den nye stillingen i 
2015. 
 

5. Det er lagt inn en økt satsing på kulturskolen i Øyer i størrelsesorden 0,5 mill kr per år 
fra 2016 (FSK-sak 85/14). 

 
6. Det er lagt inn midler til drift av Øyer Helsehus etter ferdigstillelse, én million kr i 

2016, tre millioner kr i 2017 og fire millioner kr i 2017. 
 

7. Det er lagt inn rente- og avdragsutgifter knyttet til økt lånebevilgning til Solvang skole 
og Tjønnlykkja i størrelsesorden ca kr 470.000 per år. 

 
8. Det er lagt inn rente- og avdragsutgifter knyttet til forslag til ny investeringsplan, ca kr 

200.000 i året (halv effekt i 2015). 
 

9. Det er lagt inn forskuttering til avdragsutgifter Trodal (avdragsfritt lån medio 2016), 
ca kr 350.000 per år fra 2016. 
 

 
Investeringer i planperioden: 
Investeringsprogrammet for 2015 – 2018 omfatter både ordinære investeringer som ikke er 
selvfinansierende og investeringer på VA–området, som er selvfinansierte. De største 
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ordinære investeringene i perioden er utbyggingen ved Øyer Helsehus og Øyer ungdoms-
skole. Ved ungdomsskolen utbedres resterende pålegg etter tilsyn fra arbeidstilsynet i 2012. 
Tårnet på Tretten kirke forutsettes å være på plass i løpet av 2015. Det er også lagt inn to 
millioner kr i planperioden til velferdsteknologi og to millioner kr til asfaltering av 
kommunale veger.  
 
Rådmannen foreslår en reduksjon av kostnadsrammen til utbyggingen av Øyer helsehus. 
Dette skyldes at tilskudd fra Husbanken blir åtte millioner kr mindre enn forutsatt i budsjett 
2014. Inntektssvikten knyttes seg til at kostnadsrammen for dagsenter er gått ned.  
 
Vurdering: 
Rådmannens innstilling beror på en helhetlig vurdering av kommunens økonomiske 
situasjon, som er utfordrende og krever at det gjøres omfattende grep for å redusere utgifts-
nivået. Investeringer i idrettshall/skole og nytt helsehus over en kort tidsperiode gir store 
utslag på rente- og avdragsbelastningen i driftsbudsjettet. Gjeldsgraden har økt kraftig de 
siste årene, og er nå på et historisk høyt nivå. Rådmannen har derfor funnet det nødvendig å 
gjøre omfattende grep i sin innstilling.  
 
Fra og med 2016 er det lagt inn en betydelig økning i frie inntekter på grunn av økt innbyg-
gertall som følge av Trodal-feltet. Prognosen over innbyggertall fordelt på årskategorier 
dersom en ser bort fra Trodal-effekten er ugunstig i forhold til rammetilskuddet. Til rette-
legging av Trodal boligfelt må derfor gis høyeste prioritet for å sikre økte frie inntekter til 
kommunen, og for å unngå at kommunen får økonomiske belastninger som følge av forskut-
tering av utgifter knyttet til grunnerverv og infrastrukturtiltak.  
 
Det ble i budsjettbehandlingen for 2014 synliggjort tre alternativer for å sikre at kommunens 
økonomi på sikt skulle være bærekraftig. Ett av alternativene innebar utbygging av Øyer 
helsehus og Vidarheim barnehage. Rådmannen mente i sin innstilling at dette alternativet 
ville forutsette en økning i eiendomsskatten til 7 promille. Eiendomsskatt for 2014 er på 3,5 
promille. I rådmannens forslag ble det skissert at en økning til 3,5 promille var nødvendig 
selv om nevnte utbygginger ikke ble vedtatt. 
 
Per 2.tertial ligger kommunen an til et regnskapsmessig merforbruk i 2014 på tre millioner 
kr. Totalt på virksomhetene ligger det an til et merforbruk på 11,7 millioner kr. Det er for 
2015 lagt inn en forventning til ytterligere effektivisering i virksomhetene på fire millioner kr, 
fordelt etter prosentvis andel utgifter, vedtatt i økonomiplan 2014 -2017. 
 
Tiltak for å oppnå balanse i virksomhetene er kritisk, og utgjør en betydelig risikofaktor. 
Økonomien krever at virksomhetene vil måtte sette i gang tiltak som vil gå markant ut over 
tjenestenivået. Det vises til virksomhetsledernes beskrivelse av konsekvenser av planram-
mene, samt til rapportering per 2.tertial. 
 
Rådmannen mener at det er rom for effektivisering i virksomhetene, men at det i tillegg 
kreves større strukturelle grep for på sikt å oppnå en bærekraftig økonomi. Det er nødvendig 
at disse grepene tas fordi en ytterligere reduksjon i rammene til virksomhetene er, slik 
rådmannen ser det, urealistisk.  Virksomhetene går mot et merforbruk i 2014 på 11,7 
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millioner kr. I tillegg reduseres rammene ytterligere med fire millioner kr i 2015. 
Rådmannens saldering kommer i tillegg til dette.  
 
Rådmannens forslag til saldering innebærer krevende omstillinger i de aktuelle virksomhet-
ene. Det vil kreve involvering av flere parter, blant annet tillitsvalgte og verneombud. Det blir 
viktig med gode prosesser og ivaretakelse av de ansatte. 
 
Saldering: 

1. Rådmannen har tidligere foreslått utredning av konkurranseutsetting av ulike 
områder. KOSTRA-tall viser at Øyer kommune har noe høyere utgifter til renhold enn 
sammenlignbare kommuner. Rådmannen mener at det som et alternativ til 
konkurranseutsetting er mulighet for stillingsreduksjoner innenfor renhold, og har 
lagt inn en reduksjon med to stillinger fra og med 1.5.2015. 

 
2. Øyer kommune har høyere utgifter til helsetjenesten enn sammenlignbare 

kommuner. Dette skyldes blant annet strukturen på legetjenesten. Rådmannen fore-
slår samlokalisering av legetjenesten i ett felles legekontor i Øyer sogn. Med dette 
kan det frigis to stillinger, én lege og én helsesekretær. Legedekningen vil med dette 
bli noe lavere enn i dag, men fortsatt innenfor det som er forsvarlig. Det forutsettes 
at dette kan settes i verk fra 1.7.2015. 

 
3. Rådmannen foreslår at det reduseres med ytterligere 0,5 årsverk ved kommunens 

servicetorg fra 1.1.2105. Dette krever at åpningstiden reduseres og at det etableres 
en call-senterløsning for sentralbordet. 
 

4. Elevtallet i Øyerskolen går ned, mens antall grupper er fortsatt det samme. Rådman-
nen mener det er rom for å slå sammen grupper i skolene og dermed frigi ressurser 
tilsvarende én million kr. Dette kommer i tillegg til allerede redusert ramme som 
følge av elevtallsnedgang og skolenes andel av vedtatt effektiviseringstiltak. 
 

 
Andre tiltak som er blitt vurdert, men som ikke er foreslått er: 

1. Skolestruktur - sammenslåing av barneskolene Aurvoll og Solvang skole. Rådmannen 
mener at dette vil ha store negative samfunnsmessige konsekvenser, spesielt for 
Tretten som lokalsamfunn, og mener at det ikke vil være gunstig for kommunen som 
helhet. 
 

2. Økning i eiendomsskatt til 5 0/00. Rådmannen mener at det er uheldig å øke 
eiendomsskatten på nytt i 2015, når det ble vedtatt en økning i 2014. Dersom forslag-
ene til saldering ikke blir som rådmannens innstilling er det ikke mulig å unngå 
ytterligere økning i eiendomsskatt. 

 
I rådmannens innstilling er det foreslått netto driftsresultat på 2,0 % i budsjettet for 2015, 
2,2 % i 2016, 2,2 % i 2017 og 2,3 % i 2018. Dette vil være med på å bygge opp nødvendige 
reserver sett i sammenheng med de største usikkerhetsmomentene i økonomiplanen, forut-
satt at det ikke blir overskridelser i 2015. De største risikofaktorene i økonomiplanperioden 
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er utgiftsnivået i virksomhetene og oppfølgingen av de tiltakene som må settes i verk for å 
komme i balanse, samt økningen i frie inntekter knyttet til Trodal. 
 
 
 
Rådmannens forslag til innstilling: 
Investeringer  

1. Investeringsplan 2015-2018. 
Kommunestyret godkjenner investeringsplan for 2015 – 2018 

 
2. Finansiering av investeringer. 

Kommunestyret godkjenner opptak av investeringslån inntil 45,3 mill kr, med 
tillegg av investeringslån på VA-området inntil 27,4 mill kr. Rådmannen gis 
fullmakt til å ta opp de budsjetterte lånene på gunstigst mulige vilkår. 
Fullmakten omfatter også godkjenning av rentevilkårene i hele lånets løpetid. 
Lånene avdras over 30 år.  

 
Driftsbudsjettet med skatt og gebyrer  

Budsjett 2015-2018 
3. Kommunestyret vedtar økonomiplan 2015 – 2018 inkl. årsbudsjett 2015 i henhold til 

vedtatte forslag.  
 
Eiendomsskatt  

4. For året 2015 skrives ut eiendomsskatt med 3,5 promille for boligeiendommer og 7 
promille for næringseiendommer. Eiendommer som faller inn under eiendomsskatte-
lovens § 7a, § 7b og § 7c er fritatt fra eiendomsskatt. For eiendommer som faller inn 
under § 7c er fritaksperioden 10 år. Kommunestyret godkjenner listene over 
eiendommer som skal ha fritak eller delvis fritak etter § 7a.  
 
Kommunale gebyrer 

5. Kommunestyret vedtar endringer i kommunale gebyrer og betalingssatser i samsvar 
med oppstilling i eget vedlegg.  

 
Barnehagesatser 

6. Kommunestyret vedtar følgende foreløpige tilskuddssatser for ordinære ikke-
kommunale barnehager i Øyer kommune for 2015:  

 
1. Driftstilskudd pr heltidsplass – små barn: kr 195.169.  
2. Driftstilskudd pr heltidsplass – store barn: kr 97.725. 
3. Kapitaltilskudd pr plass (nasjonal sats): kr 9.500. 

 
Fullmakter gitt til rådmann i budsjett  

Formidlingslån  
7. Rådmannen gis fullmakt til opptak av formidlingslån (startlån) med inntil 5 millioner 

kr i 2015.  
 
Stillingshjemler  
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8. Kommunestyret gir rådmannen fullmakt til opprettelse/nedlegging av stillingshjemler 
i samsvar med de budsjettrammene kommunestyret vedtar.  

 
 

Salg av tomter 
9. Kommunestyret gir rådmannen fullmakt til salg av næringsareal og boligtomter til 

markedspris.  
 

Justeringer pris og lønnsvekst 
10. Rådmannen gis fullmakt til å disponere 7,9 millioner kr til justering av virksomheten-

es budsjett til dekning av pris- og lønnsvekst i 2015 og lokale forhandlinger høsten 
2014.  

 
Kommunale satser sosialhjelp  

11. Ved endringer av statlige satser for utmåling av stønad til livsopphold (sosialhjelps-
satsene) gis rådmannen fullmakt til å foreta tilsvarende justeringer av de kommunale 
satsene.  
 
Kommunale satser hjemmehjelp  

12. Ved endringer av maksimalsatsene for betaling for hjemmehjelp for brukere med 
inntekt under 2 G og betaling for korttidsplass per døgn gis rådmannen fullmakt til å 
foreta tilsvarende justeringer av de kommunale betalingssatsene.  

 
Flyktningetilskudd  

13. Rådmannen gis fullmakt til å disponere økt statstilskudd til flyktninger.  
 

14. Godtgjørelse til ordføreren fastsettes av kommunestyret til kr. XXX.XXX. Ordførerens 
godtgjørelse er grunnlagsnivå for øvrige godtgjørelser for politisk arbeid. 
(Godtgjørelse i 2014 = 600.000 kr). 

 
Overføringsordningen mellom regnskapsår 

15. Kommunestyret viderefører overføringsordningen. Virkningen fastsettes til 100 % 
både for mindreforbruk og merforbruk. Overføring av mindre-/merforbruk for 
regnskapsåret 2015 skjer i egen kommunestyresak etter godkjent regnskap.  

 
16. Formannskapet gis fullmakt til å behandle søknader om statlige midler på 

kommunens vegne.  
 

17. Kommunestyret vedtar endret struktur på legetjenesten og ett felles legekontor. 
 

18. Kommunestyret vedtar endrede åpningstider i kommunens servicetorg og etablering 
av call-senterløsning. 
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Sveinar Kildal Annikken Reitan Borgestrand 
Rådmann 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet den 04.11.2014 sak 91/14 
 
Behandling: 
Rådmannen fremmet følgende tillegg til sak 91/14: 
“19. Kommunestyret vedtar sats for inntektsskatt på 11,25 %.  Dette tilsvarer      
        maksimal sats”. 
 
Øyer AP fremmet følgende endringsforslag: 

Øyer Arbeiderpartis endringsforslag  
til saldering av budsjett og økonomiplan 2015-2018 

  
 2015 2016 2017 2018 

Kulturskolen – ikke rom for denne 
økningen nå  

 500 500 500 

Reg.samarb næringsutvikling 
Må dekkes inn av frigitte 
lønnsmidler etter opphør av 
permisjon med lønn  

 700 700 700 

Aktivitetskoordinator – rådm. 
foreslår reduksjon i personalet i 
kommunen og dette er en 
nyoppretta stilling som vi foreslår å 
kutte 

350  700 700 700 

Kutte overføring til  
investeringsbudsjett med 1 mill i to 
år pgr av høye investeringer og høy 
momsrefusjon   

1 000  1 000    

Eiendomsskatt: Feil? Vi mener det 
skal være 500 000 mer hvert år enn 
oppsatt, ref 2.tertialrapp 2014.  

500 500 500 500 

Kjøp av plasser på Lillehammer 
læringssenter  - høyt anslag? 

500 500 500 500 

Sum frigjorte midler 
 

-2 350 -3 900 -2 900 -2 900 

     

Økt binding av midler     

Fortsatt to legekontorer 900 1 800 1 800 1 800 

Effektiviseringskrav til PLO – 
tilbakeføres i henhold til forslag fra 
Øyer Arbeiderparti i 2013 

1 100 1 100 1 100 1 100 

Sum økt binding 2 000 2 900 2 900 2 900 

Frigjorte midler 350 1 000 0 0 
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 Vi har ikke regnet eksakt på våre kutt på investeringslista.  

 Det ble i budsjettet for 2014 lagt til grunn at IKT-utgiftene skulle gås nøye gjennom 
med tanke på innsparing, er dette gjort? Hva var resultatet av gjennomgangen? 

 Øyer Arbeiderparti vil arbeide for at Servicetorget får full åpningstid.  
 
 
 
ENDRINGER I INVESTERINGSPLAN 2015 
 
Tiltak vi foreslår å ta ut av planen:  

Adganskontroll HEFA  250 

Tretten Idrettshall oppgradering 500  

Solvang, amfi oppgradering 500  

Øyer samfunnshus, kommunestyresal, oppgradering 500  

Traktor 300  

Flytting av hageavfallsmottak 200  

Asfaltering av kommunale veger 500  

SUM 2 750  

 

Øyer Høyre fremmet følgende endringsforslag: 

 Øyer Høyre, endringsforslag budsjett 2015 – 2018 

 
  
 2015 2016 2017 2018 

Kulturskolen   500 500 500 

Reg.samarb næringsutvikling, 
dekkes inn av frigjort lønn etter 
opphør avtale   

 700 700 700 

Besparelse energi, tert.rapp 
 

500 700 700 700 

Kutte overføring inv.budsjett med 
mnok 1,  i to år pga investeringsnivå   

1 000  1 000    

Ferie SFO 
 

150 150 150 150 

Barnehager 300 300 300 300 

Kjøp av plasser på Lillehammer 
læringssenter 
 

500 500 500 500 

Sum frigjorte midler 
 

-2 450 -3 850 -2 850 -2 850 

     

Økt binding av midler     

Fortsetter med to legekontorer 900 1 800 1 800 1 800 

     

Sum økt binding 900 1 800 1 800 1 800 

Frigjorte midler 1 550 2 050 1 050 1 050 
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Endringer investeringsplanen 2015: 

 

Følgende foreslås tatt ut av planen:  

Tretten Idrettshall oppgradering (tette tak gjennomføres) 300  

Solvang Skole, amfi 500  

Øyer samfunnshus og kommunestyresal 500  

Traktor 300  

Flytting av hageavfallsmottak 200  

Øyer Helsehus, endret kost.overslag dagsenter ? 

Øyer Ungdomsskole, endrede forutsetninger voksenopl.  ? 

  

SUM 1 800  

Møtet hevet for gruppemøte. 
 
Roar Øien fremmet følgende omforente forslag fra H, AP, SP, Kr.F: 
 
 2015 2016 2017 2018 

Kulturskolen   500 500 500 

Reg.samarb næringsutvikling, 
dekkes inn av frigjort lønn etter 
opphør avtale   

 700 700 700 

Besparelse energi, tert.rapp 
 

550 700 750 750 

Kutte overføring inv.budsjett med 
mnok 1,  i to år pga investeringsnivå   

500 500   

Ferie SFO 
 

150 150 150 150 

Barnehager 300 300 300 300 

Kjøp av plasser på Lillehammer 
læringssenter 
 

500 500 500 500 

Sum frigjorte midler 
 

-2.000 -3.350 - 2.900 - 2.900 

     

Økt binding av midler     

Fortsetter med to legekontorer 900 1 800 1 800 1 800 

Effektiviseringskrav til PLO – 
tilbakeføres i henhold til forslag fra 
Øyer Arbeiderparti i 201 

1 100 1 100 1 100 1 100 

Sum økt binding 2 000 2 900 2 900 2 900 

Frigjorte midler 0 450 0 0 

 

 

 

 

 

Endringer investeringsplanen 2015: 
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Følgende foreslås tatt ut av planen:  

Tretten Idrettshall oppgradering (tette tak gjennomføres) 300  

Solvang Skole, amfi 500  

Øyer samfunnshus og kommunestyresal 500  

Traktor 300  

Øyer Helsehus, endret kost.overslag dagsenter ? 

  

SUM 1 600 

 
Det bes om en utredning på nye tall for Øyer Helsehus, samt en oversikt over bruk av 
overførte midler til flyktninger. 
 
 
Det ble først stemt over omforent forslag, som ble enstemmig vedtatt. 
 
Håvard Granskogen fremmet følgende forslag til pkt. 14 i rådmannens innstilling. 
“Ordførerens godtgjørelse settes til 75 % av stortingsrepresentantenes godtgjørelse, og at 
den økes til 100 % av stortingsrepresentantenes godtgjørelse  i løpet av 
økonomiplanperioden “. 
 
 
Så ble det stemt over rådmannens innstilling pkt. for pkt. 
 

1. Enstemmig som rådmannens innstilling med vedtatte endringer. 
2. Enstemmig som rådmannens innstilling med vedtatte endringer. 
3. Enstemmig som rådmannens innstilling med vedtatte  endringer. 
4. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
5. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
6. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
7. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
8. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
9. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
10. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
11. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
12. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
13. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
14. Ved alternativ avstemming mellom rådmannens innstilling og Håvard Granskogens 

forslag, ble Håvard Granskogens forslag enstemmig  vedtatt. 
15. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
16. Enstemmig som rådmannens innstilling. 
17. Utgår, jfr. vedtatt omforent forslag. 
18. Enstemmig som rådmannens forslag. 

Så ble det stemt over rådmannens tilleggsforslag pkt. 19 som ble enstemmig vedtatt. 
 
 
 
Formannskapets innstilling: 
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Investeringer  
1. Investeringsplan 2015-2018. 

Kommunestyret godkjenner investeringsplan for 2015 – 2018 med vedtatte 
endringer. 

 
2. Finansiering av investeringer. 

Kommunestyret godkjenner opptak av investeringslån inntil 44,2 mill kr, med 
tillegg av investeringslån på VA-området inntil 27,4 mill kr. Rådmannen gis 
fullmakt til å ta opp de budsjetterte lånene på gunstigst mulige vilkår. 
Fullmakten omfatter også godkjenning av rentevilkårene i hele lånets løpetid. 
Lånene avdras over 30 år.  

 
Driftsbudsjettet med skatt og gebyrer  

Budsjett 2015-2018 
3. Kommunestyret vedtar økonomiplan 2015 – 2018 inkl. årsbudsjett 2015 i henhold til 

vedtatte forslag.  
 
Eiendomsskatt  

4. For året 2015 skrives ut eiendomsskatt med 3,5 promille for boligeiendommer og 7 
promille for næringseiendommer. Eiendommer som faller inn under eiendomsskatte-
lovens § 7a, § 7b og § 7c er fritatt fra eiendomsskatt. For eiendommer som faller inn 
under § 7c er fritaksperioden 10 år. Kommunestyret godkjenner listene over 
eiendommer som skal ha fritak eller delvis fritak etter § 7a.  
 
Kommunale gebyrer 

5. Kommunestyret vedtar endringer i kommunale gebyrer og betalingssatser i samsvar 
med oppstilling i eget vedlegg.  

 
Barnehagesatser 

6. Kommunestyret vedtar følgende foreløpige tilskuddssatser for ordinære ikke-
kommunale barnehager i Øyer kommune for 2015:  

 
1. Driftstilskudd pr heltidsplass – små barn: kr 195.169.  
2. Driftstilskudd pr heltidsplass – store barn: kr 97.725. 
3. Kapitaltilskudd pr plass (nasjonal sats): kr 9.500. 

 
Fullmakter gitt til rådmann i budsjett  

Formidlingslån  
7. Rådmannen gis fullmakt til opptak av formidlingslån (startlån) med inntil 5 millioner 

kr i 2015.  
 
Stillingshjemler  

8. Kommunestyret gir rådmannen fullmakt til opprettelse/nedlegging av stillingshjemler 
i samsvar med de budsjettrammene kommunestyret vedtar.  

 
Salg av tomter 
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9. Kommunestyret gir rådmannen fullmakt til salg av næringsareal og boligtomter til 
markedspris.  

 
Justeringer pris og lønnsvekst 

10. Rådmannen gis fullmakt til å disponere 7,9 millioner kr til justering av virksomheten-
es budsjett til dekning av pris- og lønnsvekst i 2015 og lokale forhandlinger høsten 
2014.  

 
Kommunale satser sosialhjelp  

11. Ved endringer av statlige satser for utmåling av stønad til livsopphold (sosialhjelps-
satsene) gis rådmannen fullmakt til å foreta tilsvarende justeringer av de kommunale 
satsene.  
 
Kommunale satser hjemmehjelp  

12. Ved endringer av maksimalsatsene for betaling for hjemmehjelp for brukere med 
inntekt under 2 G og betaling for korttidsplass per døgn gis rådmannen fullmakt til å 
foreta tilsvarende justeringer av de kommunale betalingssatsene.  

 
Flyktningetilskudd  

13. Rådmannen gis fullmakt til å disponere økt statstilskudd til flyktninger.  
 

14. Ordførerens godtgjørelse settes til 75 % av stortingsrepresentantenes lønn.  I løpet av 
økonomiplanperiodens økes ordførerens godtgjørelse til 100 % av 
stortingsrepresentantenes godtgjørelse. 

 
Overføringsordningen mellom regnskapsår 

15. Kommunestyret viderefører overføringsordningen. Virkningen fastsettes til 100 % 
både for mindreforbruk og merforbruk. Overføring av mindre-/merforbruk for 
regnskapsåret 2015 skjer i egen kommunestyresak etter godkjent regnskap.  

 
16. Formannskapet gis fullmakt til å behandle søknader om statlige midler på 

kommunens vegne.  
 

17. Kommunestyret vedtar endrede åpningstider i kommunens servicetorg og etablering 
av call-senterløsning. 
 

18. Kommunestyret vedtar sats for innteksskatt på 11,25 %.  Dette tilsvarer 
maksimalsats. 
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ANMODNING OM BOSETTING AV FLYKTNINGER 
 
 

Saksbehandler:  Gerd Hvoslef Arkiv: F31  
Arkivsaksnr.: 14/1446    

 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 
97/14 Formannskapet 04.11.2014 
88/14 Kommunestyret 27.11.2014 
 
 
Vedlegg: 
Ingen. 
 
Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 
Brev fra IMDI, datert 28.05.2014 
Brev fra IMDI datert 22.09.2014 
K-sak 68/13 
 
Sammendrag: 
Det foreslås at IMDI sin anmodning om å bosette flere flyktninger i 2014 og 2015 ikke 
imøtekommes.  
 
Saksutredning: 
IMDI har i brev datert 28.05.2014 , anmodet Øyer kommune om å vurderer muligheten for å 
øke antallet flyktninger som  skal bosettes i 2014 og 2015.  
 
Kommunestyrer behandlet i møte 28.11.2013, sak 68/13, anmodning om bosetting. Det ble 
fattet følgende vedtak:  
«Øyer kommunestyre vedtar mottak på inntil 45 personer i perioden 2014 -2016. « 
 
Inneværende år er det så langt bosatt 11 personer.  Familiegjenforening med 4 personer 
kommer i tillegg. Det er planlagt ytterligere bosetting inneværende år, men det er for tiden 
ikke ledige kommunale boliger. 
 
Kommunestyret vedtok i møte 19.06.2104, å legge ned Øyer læringssenter og at det skal 
utarbeides en integrerings- og inkluderingsplan.  Det pågår planlegging for kjøp av 
undervisningstilbud fra Lillehammer læringssenter og arbeidet med integrerings- og 
inkluderingsplan er påbegynt.  
 
Vurdering: 
Det foreligger et vedtak om bosetting av 45 flyktninger  i perioden 2014 -2016 ,og det er 
viktig å få realisert dette  vedtaket.   Rådmannen mener at det nå må prioriteres 
tilrettelegging av det tilbudet som skal kjøpes fra Lillehammer kommune og få fulgt opp de 
flyktningene vi har bosatt og skal bosette,  på en tilfredsstillende måte. Før det vurderes 
bosetting utover gjeldende vedtak og nye forpliktelser, er det også viktig å få  vedtatt en 
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integrerings- og inkluderingsplan. På dette grunnlag anbefales det at anmodningen om økt 
mottak ikke imøtekommes   
 
 
Rådmannens forslag vedtak: 
Øyer kommune imøtekommer ikke IMDI sin anmodning om bosetting av flyktninger utover 
eksisterende vedtak. Dette begrunnes med at det er utfordringer knyttet til å gjennomføre 
et godt mottak og integreringsarbeid for de vi allerede har vedtak om å bosette 
 

 
 
Sveinar Kildal Gerd Hvoslef 
Rådmann 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet den 04.11.2014 sak 97/14 
: 
Behandling: 
Enstemmig som rådmannens innstilling. 
 
Formannskapets innstilling: 
Øyer kommune imøtekommer ikke IMDI sin anmodning om bosetting av flyktninger utover 
eksisterende vedtak. Dette begrunnes med at det er utfordringer knyttet til å gjennomføre 
et godt mottak og integreringsarbeid for de vi allerede har vedtak om å bosette 
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201404 - DETALJREGULERING - ØYER IDRETTSPARK 
FASTSSETTING AV PLANPROGRAM 
 

Saksbehandler:  Bente Moringen Arkiv: PLAN 201404  
Arkivsaksnr.: 14/1077    

 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 
59/14 Planutvalget 11.11.2014 
89/14 Kommunestyret 27.11.2014 
 
 
Vedlegg: 
Planprogram, datert 25.9.2014 
Notat, forslagstillers oppsummering av innkomne merknader, datert 25.9.2014. 
Referat fra Regional planforum 24. juni 2014 
 
Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 
Merknader til høring av planprogram og varsel om oppstart: 
- Fylkesmannen i Oppland, datert 29.8.2014 
- Oppland Fylkeskommune, datert 9.9.2014 
- Statens vegvesen, datert 1.9.2014 
- 15 naboer på Granrudmoen, datert 25.8.2014  
 
Sammendrag: 
I henhold til plan- og bygningslovens §§ 4-1 «Planprogram» og 12-9 «Behandling av 
planprogram» er det utarbeidet et forslag til planprogram for Øyer idrettspark. 
 
På bakgrunn av at deler av planforslaget ikke er i tråd med overordnet plan, kreves det 
konsekvensutredning av planforslaget etter forskriftens § 3, bokstav d). Planprogrammet 
redegjør for aktuelle planspørsmål, den påfølgende planprosessen, beskriver forhold til 
medvirkning, samt presenterer en framdriftsplan. Det er Øyer kommunestyre som fastsetter 
planprogrammet i henhold til Pbl. § 12-9.  
 
Saksutredning: 
Forslagsstiller: Planprogrammet er utarbeidet av Structor på vegne av Øyer-Tretten 
idrettsforening (ØTI) 
 
Beliggenhet 
Planområdet omfatter hele arealet til idrettsplassen. Planområdet avgrenses av 
Granrudvegen i sør, Bakkevegen i øst, Skogvegen i nord og Sportsvegen/eksisterende 
forretningsbebyggelse i vest. I tillegg skal eksisterende lysløype fram til Furuvegen inngå. 
 
Hensikten med planforslaget 
Hensikten med planarbeidet er å legge til rette for utvikling av idrettsområdet slik at dette 
kan gis en ansiktsløftning/oppgradering og modernisering. ØTI sitt mål er at plassen skal 
fungere som et naturlig møtested i Øyer sentrum, med bruk til både organisert og 
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uorganisert aktivitet. For å finansiere tiltakene som ligger inne i planforslaget ønsker ØTI å 
regulere et område opp mot Bakkevegen/ Granrudvegen til boligformål. Tanken er at et salg 
av tomter der vil kunne finansiere de planlagte tiltakene, sammen med spillemidler, og 
eventuell annen offentlig støtte og sponsormidler. 
 
Overordnet plan 
Området ligger innenfor Kommunedelplanen for Øyer sør, vedtatt 31.5.2007. I 
kommunedelplanen er området avsatt til Friområde: idrettsanlegg. 
 
I tillegg ligger Øyer idrettsplass innenfor Områdereguleringen for Øyer sentrum, vedtatt 
21.3.2013. I bestemmelsene for sentrumsplanen står det som følgende for idrettsplassen:  
«Pkt. 3.6.1 Formålet omfatter foruten idrettsplass med tilhørende anlegg, skatepark, 
sandvolleyball bane, lekepark med tilgrensende oppholdsarealer med for eksempel amfi til 
arrangementer mv.  
Pkt. 3.6.2 På området tillates oppført bebyggelse med en BYA på maks 250 kvm, og maks 2 
etg. Bebyggelsen skal være til klubbhus med tilhørende lagringsplass.» 
 
Konsekvensvurdering  
På bakgrunn av at deler av planforslaget ikke er i tråd med overordnet plan, kreves det 
konsekvensutredning av planforslaget etter forskriftens § 3, bokstav d) Det vil si at 
detaljreguleringer som innebærer endringer av kommuneplan eller områderegulering, skal 
vurderes etter forskriftens § 4.  I § 4 – Kriterier for vurdering av vesentlige virkninger for 
miljø og samfunn, bokstav d) skal planer som «kommer i konflikt med gjeldende rikspolitiske 
bestemmelser eller rikspolitiske retningslinjer gitt i medhold av plan- og bygningsloven…» 
konsekvensutredes.  (Forskrift om konsekvensutredninger (FOR 2009-06-26 nr. 855). 
 
I dette tilfelle er det Rikspolitiske retningslinjer for å styrke barn og unges interesser i 
planlegging (RPR for barn og unge), vedtatt 1.9.1989 som blir berør av planforslaget.  
Formålet med disse rikspolitiske retningslinjene er å: 

a) Synliggjøre og styrke barn og unges interesser i all planlegging og 
byggesaksbehandling etter plan- og bygningsloven. 

b) Gi kommunen bedre grunnlag for å integrere og ivareta barn og unges interesser i sin 
løpende planlegging og byggesaksbehandling. 

c) Gi et grunnlag for å vurdere saker der barn og unges interesser kommer i konflikter 
med andre hensyn/interesser. 

 
I forhold til kap. 5. Krav til fysisk utforming, skal følgende vies spesiell oppmerksomhet:  

a) Arealer og anlegg som skal brukes av barn og unge skal være sikret mot forurensning, 
støy, trafikkfare og annen helsefare. 

b) I nærmiljøet skal det finnes arealer hvor barn kan utfolde seg og skape sitt eget 
lekemiljø. Dette forutsetter blant annet at arealene: 
- er store nok og egner seg for lek og opphold. 
- gir muligheter for ulike typer lek på ulike årstider. 
- kan brukes av ulike aldersgrupper, og gir muligheter for samhandling mellom 

barn, unge og voksne. 
d) ved omdisponering av arealer som i planer er avsatt til fellesareal eller friområder 

som er i bruk eller er egnet for lek, skal det skaffes fullverdig erstatning. Erstatning 
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skal også skaffes ved utbygging eller omdisponering av uregulert areal som barn 
bruker som lekeareal, eller dersom omdisponering av areal egnet for lek fører til at de 
hensyn som er nevnt i punkt b overfor, for å møte dagens eller framtidens behov ikke 
blir oppfylt.    

 
I Rundskriv T-2 /08 er det en utdypning av hva som ligger i begrepet «fullverdig erstatning».  
I henhold til rundskrivet betyr «fullverdig erstatning» at de nye områdene som gis som 
kompensasjon, skal fylle kravene i punkt 5a og 5b. Kravene til erstatningsareal vil ikke gjelde 
ethvert areal som er egnet for lek, men skal sikre at slike områder ikke blir tatt til utbygging 
før en har forvisset seg om at de generelle kravene til lekemuligheter i punkt 5a og b kan 
oppfylles, og på hvilke måte dette skal skje. I forhold til «fremtidens behov» kan man ikke 
bare ta hensyn til de barn som til enhver tid bor i et område, men også sikre fremtidige 
barnegenerasjoners behov. 
 
Planprosess 
I henhold til plan- og bygningslovens § 4-1 skal berørte offentlige organer og andre 
interesserte tilsendes planprogrammet når det legget ut til offentlig ettersyn. Oppstart av 
planarbeidet ble varslet i GD 16. juli 2014, samt brev til berørte parter 9.7.2014 og 7.8.2014 
(regionale myndigheter). Samtidig ble planprogrammet lagt ut til offentlig ettersyn i 6 uker. 
Frist for merknader/ innspill ble satt til 1. september 2014, Det kom inn 4 merknader til 
varsel om oppstart/høring av planprogram. Under følger er kort resymé av de merknadene 
som berører planprogrammet, med rådmannens kommentar. 
 
Fylkesmannen i Oppland, datert 29.8.2014 
Fylkesmannen minner om medvirkning, spesielt i forhold til grupper som krever spesiell 
tilrettelegging, samt avklaringer i forhold til barn og ungesinteresser og støy og evt. 
lysproblematikk, jf. Innspill på regionalt planforum 24. juni 2014 
 Forslagsstiller har supplert planprogrammet pkt. 8.1.4 ang. støy, samt at rådmannen følger opp 

problematikken i forholdet til RPR for barn og unge. I henhold til medvirkning foreslår rådmannen 

at dette følges opp i den videre planprosessen ved at kommunens barn- og unges representant i 

plansaker og Øyer kommunens ungdomsråd kobles bedre inn i planprosessen. Rådmannen 

foreslår også at det skal avholdes et åpent møte om planen. 

 
Oppland fylkeskommune, datert 9.9.2014 
Oppland fylkeskommune er svært positive til at ØTI ønsker å videre utvikle idrettsparken for 
bedre anvendelse til både organisert og uorganisert aktivitet. De mener det er svært viktig at 
en oppgradering til kunstgressbane og rulleskibane ikke medfører at arealer til den 
uorganiserte aktiviteten begrenses vesentlig. Fylkeskommunen stiller spørsmål om det er 
rett lokalisering av en rulleskiløype lokalisert rundt idrettsplassen, pga. høy intensitet og fart, 
dette kan medføre økt risiko for små barn. Videre påpeker Oppland Fylkeskommune at det 
er svært uheldig å forslå en omregulering til boligformål av områder som er avsatt til barn og 
unges aktivitet. De viser til RPR for barn og unge (pkt. 5) og at det er krav om å skaffe 
fullverdig erstatning ved omdisponering, samt rundskriv T-2/08 for utdyping av hva som 
ligger i begrepet «fullverdig erstatning».  De mener videre at det er synd hvis de økonomiske 
argumentene fører til løsninger som begrenser areal og utviklingsmulighetene for 
idrettsplassen på lengre sikt. Fylkeskommunen påpeker videre at støy fra idrettsanlegget ift. 
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planlagte og eksisterende boliger må vurderes, samt trafikksikkerhet og at barn og unges 
interesser må ivaretas i planprosessen gjennom medvirkning. Ang. kulturminner så er disse 
avklart gjennom områdeplanen for Øyer sentrum. 
 Forslagsstillers kommentarer til Oppland fylkeskommune er at planprogrammet justeres med 

tanke på støy og trafikksikkerhet. I forslagsstillers kommentar til å omregulere arealet til bolig så 

påpeker de at dagens område ikke oppfyller sin funksjon på en tilfredsstillende måte og at det 

også generelt er behov for en større oppgradering for å oppnå økt bruk, og hovedhensikten med 

hele planforslaget er å legge bedre til rette for barn og unge. ØTI påpeker at området som 

vurderes til boligformål ikke brukes til organisert aktivitet og at de heller ikke kjenner til 

uorganisert lek i område. Rådmannen vil påpeke at dette ikke stemmer helt, da det ligger en 

sløyfe av lysløypa innenfor området, og at denne er tenkt lagt om, samt at RPR for barn og unge 

fortsatt gjelder selv om ikke ØTI kjenner til uorganisert lek innenfor området. Rådmannen 

påpeker at ØTI må redegjøre for forholdet omkring RPR for barn og unge i reguleringsplanen. 

Hvordan skal ØTI håndtere dette i planforslaget?  Rådmannen har forslag til justering av 

planprogrammet, for at ØTI skal følge opp dette. Angående de økonomiske argumentene for 

utbygging påpeker forslagsstiller at ØTI i mange å har forsøkt å få finansiert oppgradering av 

området uten å lykkes, og at dette er den eneste reelle muligheten for å finansiere 

oppgraderingen. De øvrige punkter tas i planbeskrivelsen/konsekvensutredningen til 

reguleringsplanen. 

 
Statens vegvesen, datert 1.9.2014 
Statens vegvesen innspill til planarbeidet er at det legges vekt på å sikre gode forhold for 
gående og syklende, med særlig vekt på trygge forhold for barn og unge. Statens vegvesen 
mener videre at skissert adkomst til boligene kan være uheldig plassert med tanke på kryss 
på den andre siden av vegen og i forhold til sikten. I tillegg påpeker de at utnyttelsen av 
området bør være større med tanke på at det er så nært sentrum. 
 Forslagsstiller har justert pkt. 8.2.3 i planprogrammet med vurdering av trafikksikkerhet. De 

andre innspillene vurderes og omtales i planarbeidet/ planbeskrivelsen. Rådmannen har ingen 

merknader ut over dette. 

 
15 naboer, datert 25.8.2014 
Naboene er svært positive til at ØTI ønsker å oppgradere idrettsplassen, men de har noen 
prinsipielle betenkeligheter angående det fremlagte prosjektet. De reagerer negativt på 
måten det skal finansieres på, og anfører at å bygge ned deler av området med private 
boliger vil bidra til å ødelegge dette fellesområdet. De mener Øyer som andre kommuner må 
finansiere langsiktige fellestiltak uten å bruke kortsiktige løsninger som ødelegger for 
framtidige fellesformål. 
 Forslagsstiller viser til at disse forholdene vil bli nærmere beskrevet og vurdert i planbeskrivelse. 

Rådmannen vil imidlertid påpeke at den prinsipielle avgjørelsen om man ønsker å gå videre med 

en slik planprosess bør tas nå ved behandlingen av planprogrammet. Dersom politikerne i Øyer 

kommune ikke ønsker at ØTI skal omregulere deler av dagens idrettsplass til boligformål, kan de 

si nei og avvise planprogrammet. Dersom politikerne gjør dette vil planprosessen ende her, og 

det vil spare forslagsstiller for unødvendig arbeid. 
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Regional planforum 
Før oppstart av planarbeidet ble planforslaget presentert i regionalt planforum den 24.juni 
2014.  Tilbakemeldingene fra møtet var forhold omkring Rikspolitiske retningslinjer for barn 
og unge, og medvirkning fra denne gruppa, samt bokvaliteten på eventuelle nye boliger. Her 
med tanke på støyproblematikk. Disse forholdene må det redegjøres godt for i planarbeidet. 
Avslutningskommentaren fra fylkesammen var at dette har en del positive sider, og at de nå 
har pekt på en del utfordringer og at det er Øyer kommune som arealplanmyndighet som 
har ansvaret for å vurdere verdien av dette området. 
 
 
Vurdering: 
I utgangspunktet er rådmannen negativ til å omregulere friområde til utbyggingsformål, også 
til boligformål.  På bakgrunn av at dette er i strid med de rikspolitiske retningslinjene for 
barn og unge. Bakgrunnen for dette er at boligarealene spiser av arealer som er avsatt til 
barn og unge. Idrettsplassen er dag et veldig avgrenset og definert areal innenfor Øyer 
sentrum/ Granrudmoen, ved en regulerings av boliger innenfor området tar man «hull» på 
dette. Både i områdeplanen for Øyer sentrum og i stedsutviklingsprosjektet har man vært 
tydelige på at dette området har et stort potensial for et nærmiljøanlegg for hele Øyer 
kommune, både med tanke på organisert og uorganiserte aktiviteter. 
 
Det aktuelle området for bolig er i dag delvis «kratt skog», samt at det ligger ei sløyfe av 
lysløypa innenfor dette området. At deler av området ikke er i bruk, er ikke et godt nok 
argument i forhold til RPR for barn og unge pkt. 5 d.  Der det skal skaffes fullverdig erstatning 
for arealer som er avsatt til friområde, uansett om de er i bruk eller ikke. 
 
Spørsmålet en da må stille seg er om: Vil opprusting av idrettsplassene, inkludert arealer for 
uorganisert aktiviteter tilfredsstille kravene om erstatningsarealer, jfr. RPR barn og unge pkt. 
5 d?  Vil tilbudet til skiaktiviteten bli forringet i område på bakgrunn av at lysløypa mister ei 
sløyfe og noe stigning? Eller vil en omlegging og opprusting av lysløypa tilfredsstille dagens 
behov? Her må kommunen vurdere hvilke rekkefølge krav som skal stilles i 
reguleringsplanen for å sikre at den uorganiserte aktiviteten sør på området blir ivaretatt. 
Dvs. at i en eventuell planprosess må kommunen følge opp dette punktet og sørge for 
rekkefølgekrav som sikrer omlegging og istandsetting av lysløypa før utbygging av boligene, 
samt at det tidlig blir istandsatt områder for uorganisert aktivitet innenfor idrettsplassen. 
Hvor langsiktig skal kommunen tenke fremover med tanke på økonomi? Skal man selge unna 
areal nå for å oppgradere idrettsplassen, eller skal man la idrettsplassen forfalle videre til 
økonomien er på plass, eller er det andre måter å skaffe til veie den finansieringen som må 
på plass? 
 
Et annet viktig punkt som må belyses spesielt i en planprosess er om eksisterende og nye 
boligområdene innenfor planområdet bli utsatt for uforholdsvis mye forurensning, med 
tanke på støy og lys fra idrettsparken, herunder flomlyst kunstgressbane og lysløype. Dette 
er problemområder som er kjent fra andre idrettsbaner, og som helt sikkert vil dukke opp 
her når man har åpnet opp for boliger innen for dagens idrettsplass. 
 
I dette konkrete tilfelle ser vi at en omregulering kan legge til rette for en utvikling av Øyer 
idrettspark som er ønsket av både ØTI og Øyer kommune gjennom stedsutviklingsprosjektet. 
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Idrettsanlegget bærer preg av det trenger en oppgradering og rådmannen ser at det er 
behov for betydelige innvesteringer i området. Ved å omdisponere et areal av idrettsplassen, 
ser man muligheter til å oppruste idrettsplassen, som det ikke er muligheter for med dagens 
økonomi i ØTI eller Øyer kommune.  
 
Dersom det tilrettelegges boliger innenfor dagens idrettsplass er rådmannen av den 
oppfatning av det ikke skal gå ut over tilbudet til barn- og unge i området, men at tilbudet 
faktisk skal bli bedre. Bakgrunnen for det er at man skaffer til veie en finansiering som kan 
brukes til å tilrettelegge arealer for uorganiserte aktiviteter i et område som i dag er 
igjengrodd og i svært liten grad er i bruk, samt en oppgradering av arealer for organiserte 
aktiviteter, herunder fotball, klubbhus og bedre standard på lysløypa. Arealet som forsvinner 
til boligformål må erstattes med økt tilrettelegging for uorganiserte aktiviteter innenfor de 
øvrige områdene. Her er det viktig at tilbudet faktisk blir bedre enn det er i dag. 
 
Rådmannen har ikke svar på alle spørsmålene som stilles i saken nå, men mener at en bør 
kunne åpne for en reguleringsprosess for å avklare disse forholdene. Rådmannen ser det 
positive i prosessen ØTI har startet og vil med dette anbefale at planprogrammet for Øyer 
idrettspark fastsettes, slik at ØTI kan jobbe videre med planforslaget.  Rådmannen anbefaler 
videre at det legges opp til en bred medvirkningsfase spesielt for barn og unge, dvs. at ØTI 
må gå i dialog med Øyer ungdomsråd, samt barn og unges representant i plansaker, i tillegg 
til åpne møter med innbyggerne på Granrudmoen.  
 
Rådmannens forslag til innstilling: 
Øyer kommunestyre fastsetter i medhold av plan- og bygningslovens § 12-9 
planprogrammet for Øyer idrettspark, datert 25.9.2014 med rådmannens følgende 
tilføyelser: 
 
Punkter som skal innarbeides i planprogrammet:  
 
Kap. 3. Utredningsplikt, tilføyelse i 3. avsnitt: 
På bakgrunn av planen kommer i konflikt med gjeldende rikspolitiske retningslinjer for barn 
og unge, ved omdisponering av arealer som i planer avsatt til fellesareal eller friområder som 
er i bruk eller er egnet for lek. 
 
Kap. 6.2 Medvirkning, tilføyelse i andre ledd og endring av første setning i tredje ledd: 
- Øyer kommunes representant for barn og unge i plansaker og Øyer ungdomsråd skal 

inviteres aktivt inn i planprosessen, også i forkant av utarbeidelsen av planforslaget.  
- I forbindelse med utarbeidelsen av planforslaget skal det inviteres til et åpent møte om 

planen.  
 
Kap. 8.2.4 Barn og unge, tillegg siste setning i 2 ledd, samt endring av 3 ledd – 
Utredningsbehov: 
- , men tiltaket kan redusere barn og unges tilgang på områder for uorganisert aktivitet. 
- Forholdet omkring Rikspolitiske retningslinjer for å styrke barn og unges interesser i 

planlegging pkt. 5 d må vurderes i konsekvensvurderingen til planen, på bakgrunn av 
omdisponering av arealer som i kommunedelplanen for Øyer sør er avsatt til friområde 
som er i bruk eller er egnt for lek. 
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Forhold som må følges opp i utarbeidelsen av planforslaget: 
I reguleringsbestemmelsene for planen må det innarbeides rekkefølgekrav som sikre at den 
uorganiserte aktiviteten sør på området blir ivaretatt, samt sørger for omlegging og 
istandsetting av lysløypa før utbygging av boligene kan starte.  
 
Sveinar Kildal Bente Moringen 
Rådmann 
 
 
Behandling/vedtak i Planutvalget den 11.11.2014 sak 59/14 
 
Behandling: 
Protokolltilførsel fra Bo Lindblad, Barn- og unges representant i plansaker:  
Framtidens behov for idrett/uorganisert aktivitet er ukjent. Det som er kjent er at uorganisert 
aktivitet i dag vokser – noe som krever plass. Vi må ta hensyn til alle barn, også de som 
deriver med uorganisert aktivitet, og dermed behold dagens areal ubebygd. 
 
Forslag fra Ole Hageløkken:Øyer kommunestyre sier nei til planprogrammet. Dette 
begrunnes i protokolltilførselen fra Barn- og unges representant 
 
Ved alternativ avstemming mellom rådmannens innstilling og Ole Hageløkkens 
endringsforslag, ble rådmannens innstilling vedtatt med 5 mot 2 stemmer. 
 
Planutvalgets innstilling: 
Øyer kommunestyre fastsetter i medhold av plan- og bygningslovens § 12-9 
planprogrammet for Øyer idrettspark, datert 25.9.2014 med rådmannens følgende 
tilføyelser: 
 
Punkter som skal innarbeides i planprogrammet:  
 
Kap. 3. Utredningsplikt, tilføyelse i 3. avsnitt: 
På bakgrunn av planen kommer i konflikt med gjeldende rikspolitiske retningslinjer for barn 
og unge, ved omdisponering av arealer som i planer avsatt til fellesareal eller friområder som 
er i bruk eller er egnet for lek. 
 
Kap. 6.2 Medvirkning, tilføyelse i andre ledd og endring av første setning i tredje ledd: 
- Øyer kommunes representant for barn og unge i plansaker og Øyer ungdomsråd skal 

inviteres aktivt inn i planprosessen, også i forkant av utarbeidelsen av planforslaget.  
- I forbindelse med utarbeidelsen av planforslaget skal det inviteres til et åpent møte om 

planen.  
 
Kap. 8.2.4 Barn og unge, tillegg siste setning i 2 ledd, samt endring av 3 ledd – 
Utredningsbehov: 
- , men tiltaket kan redusere barn og unges tilgang på områder for uorganisert aktivitet. 
- Forholdet omkring Rikspolitiske retningslinjer for å styrke barn og unges interesser i 

planlegging pkt. 5 d må vurderes i konsekvensvurderingen til planen, på bakgrunn av 
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omdisponering av arealer som i kommunedelplanen for Øyer sør er avsatt til friområde 
som er i bruk eller er egnt for lek. 
 

Forhold som må følges opp i utarbeidelsen av planforslaget: 
I reguleringsbestemmelsene for planen må det innarbeides rekkefølgekrav som sikre at den 
uorganiserte aktiviteten sør på området blir ivaretatt, samt sørger for omlegging og 
istandsetting av lysløypa før utbygging av boligene kan starte.  
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REGULERINGPLAN  FOR STEINTJØNNLIA - ILSETRA - DETALJREGULERING - 
UTBYGGINGSAVTALE 
SLUTTBEHANDLING 
 

Saksbehandler:  Helge Haugan Arkiv: REGPL 201107  
Arkivsaksnr.: 11/453    

 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 
60/14 Planutvalget 11.11.2014 
90/14 Kommunestyret 27.11.2014 
 
 
 
Vedlegg: 
1. Utbyggingsavtale for Steintjønnlia – Ilsetra, datert 15.9.2014. 
 
Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 
1. Utbyggingsprogrammet for KDP Øyer sør, vedtatt 25.8.2008. 
2. Særutskrift fra KST-sak 62/13, 31.10.2013. 
3. Særutskrift fra PU-sak 44/14, 8.9.2014 
 
Sammendrag: 
Kommunestyret i Øyer vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 17-4 Utbyggingsavtalen 
for Steintjønnlia – Ilsetra - områdene Fr 1-2 og Fo1, mellom Øyer kommune og Øyer Invest 
AS, datert 15.9.2014.   
 
Saksutredning: 
Utbyggingsavtalen ble behandlet i planutvalget 8.9.2014, sak 44/14. Siden avtalen 
omhandler at utbygger bekoster tiltak som er nødvendig for utbyggingen, bygger avtalen på 
plan- og bygningslovens § 17-4, og forslag til avtale er derfor lagt ut til offentlig ettersyn i 30 
dager. 
 
Høringspapirene for utbyggingsavtale ble sendt ut 19.9.2014 og annonsert i GD 19.9.2014. 
Frist for merknader ble satt til 20.10.2014. Det har ikke kommet merknader til 
utbyggingsavtalen ved det offentlige ettersynet. 
 
Vurdering: 
Denne utbyggingsavtalen omhandler utbygging av område T4a og T4b i kommunedelplanen 
for Øyer sør og rekkefølgekrav i knyttet til bestemmelser for områdene Fr1-2 samt Fo1 i 
reguleringsplanen for Steintjønnlia – Ilsetra.  
 
Det som ligger utenfor planområdet er vilkår for utbygging. Det som ligger innenfor 
planområdet er krav til utbyggingen. Krav er det som kan kreves av utbyggeren i selve 
utbyggingen, mens vilkår for utbygging er krav som må være på plass før utbygging kan finne 
sted. Vilkårene for utbygging som omhandler forhold som ligger utenfor planområdet, 
baseres på frivillighet fra utbygger. Utbyggers gevinst vil være å muliggjøre en tidligere 
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byggestart, enn hva som vil være resultatet dersom kommunen selv skal stå for 
utbedringstiltakene. Utbedringstiltakene vil da ligge lengre frem i tid, og utbyggingen vil ikke 
kunne starte før kommunen egenrådig har sikret finansieringen.  
 
Alternativt kan utbyggingen igangsettes dersom finansieringen er sikre gjennom 
bankgarantier eller andre avtaler som for eksempel OPS-avtaler (Offentlig-privat-
samarbeidsavtale). Bankgarantier, OPS-avtaler og andre finansieringsløsninger som sikrer 
utbyggingen er beskrevet i Utbyggingsprogrammet for Øyer sør.  
  
Etter behandling i planutvalget ønsker Øyer kommune en presisering av punkt 3.2 a) i 
utbyggingsavtalen.  
 
3.2. Utbyggers forholdsmessige bidragsplikt utenfor planområdet: 

a. Utbygger er ansvarlig for gjennomføring av planfri kryssing av Hundersetervegen. 

Planfri kryssing skal være sluttført/bygget før utbygging av nye byggeområder Fr 1-2, 

F4 og F01 (tidligere benevnt T4a og T4b i kommunedelplan for Øyer sør vedtatt 

31.5.2007) kan settes i gang. Planfri kryssing av Hundersetervegen skal bygges 

mellom planlagt bussholdeplass og Ilsetra, alternativt kan den bygges nærmere 

Pellestova i tilknytning til kryssing/omlegging av dagens skiløyper dersom utbygger, 

vegeier og ansvarlige for skiløyper anser at dette er mer hensiktsmessig. 

 

Planfri kryssing mellom skiløype Gaiastova/Pellestova og Nysetervegen skal være 

etablert før det kan tillates vinterbrøyting for gjennomkjøring i Nysetervegen. 

 

I teksten er ansvar for plassering av planfri kryssing tillagt utbygger(merket tekst) og ikke 

kommunen. Denne endringen foreslår rådmannen tatt inn i punkt 3.2 a) ved sluttbehandling 

av utbyggingsavtalen. 

 
 
Behandling/vedtak i Planutvalget den 11.11.2014 sak 60/14 
 
Behandling: 
Enstemmig som rådmannens forslag. 
 
Planutvalgets innstilling: 
Øyer kommunestyre vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 17-4 å legge 
utbyggingsavtalen for Steintjønnlia – Ilsetra, mellom Øyer kommune og Øyer Invest AS, sist 
revidert 29.8.2014, ut til offentlig ettersyn i 30 dager.  
 


